
گزارش »آرمان ملی« از تحولات جبهه مقاومت

تلاش سودانی برای بقاء حشدالشعبی
در ادامه تحولات سوریه جنبلاط با جولانی دیدار کرد

آرمان ملی: این روزها کمپین عجیبی برای مقابله با 
جبهه مقاومت در منطقه ایجاد شده است. در ابتدا در 
کنون فردی در سوریه  سوریه بشار اسد را حذف کردند ا
داعیه دار رهبری این کشور شده که در برابر تجاوزات و 
اشغال سوریه توسط اسرائیل نهایتا نامه نگاری می کند و با 
نمایندگان کشورهایی در دمشق در کاخ ریاست جمهوری 
دیدار برگزار می کند که عموما نگاهی خاص به مقاومت در 
منطقه دارد از این رو به نظر می رسد خواستار اوج گیری 
جبهه سازش در منطقه به منظور اجرای طرح صلح اعراب 

و اسرائیل موسوم به طرح ابراهیم است.

  دیدار جولانی با جنبلاط
کان فیدان، وزیر امور خارجه ترکیه که   بعداز اینکه ها
فردی امنیتی است با جولانی در دمشق دیدار کرد؛ رسانه ها 
در ارتباط با نقش فیدان در پیروزی تحریرالشام و نقش 
احتمالی ترکیه در آینده سوریه مطالبی را منتشر کردند. 
جولانی البته تلاش دارد به دیدارهای خود با نمایندگان 
چهارگوشه جهان ادامه دهد و با »ولید جنبلاط« رئیس 
طایفه دروزی های لبنان و رئیس سابق حزب سوسیالیست 
ترقی خواه این کشور دیدار کرده است. الجولانی در این 
دیدار خطاب به جنبلاط گفت: سوریه نه تنها به دنبال 
مداخله منفی در لبنان نخواهد بود، بلکه پشتوانه ای 
برای آن خواهد بود. الجولانی تصریح کرد: ما امیدواریم 
که روابط استراتژیک با لبنان و تاریخ جدیدی ایجاد شود. 
جنبلاط نیز گفت: راه طولانی است و هر دو ما )لبنان و 
سوریه( از نفوذ اسرائیل رنج می بریم. شایان  ذکر است ولید 
جنبلاط سابقه ای طولانی در سیاست در لبنان دارد و 
همواره به عنوان یک سیاستمدار عمل گرا و واقع گرا شناخته 
می شود که با تغییر شرایط، مواضع خود را تنظیم می کند. 
این رویکرد به او امکان داده است تا در دوره های مختلف، 
نقش مؤثری در تحولات لبنان ایفا کند و به عنوان یکی 
از چهره های محوری درصحنه سیاسی این کشور باقی 
بماند. او بارها هم در ارتباط با خوبی های بشار اسد سخن 
گفته و هم به اسد انتقاداتی داشته است. همین مواضع از 
او در ارتباط با حزب ا... وجود داشته است. به نظر می رسد 
جنبلاط به دنبال آن است که با توجه به جایگاه اثرگذارش 
در لبنان، در ارتباط با حکومت جدید در سوریه نقش ایفا 
کند. از این رو با جولانی در دمشق دیدار کرده تا در آینده 

بتواند نقشی کلیدی بین لبنان و سوریه داشته باشد.

   حشدالشعبی 
 از سوی دیگر شاهد تصمیماتی در عراق در ارتباط 
که این پیش بینی وجود  با حشدالشعبی هستیم. چرا
داشت که بعد از وقایع لبنان و سوریه، شاهد وقایع منفی 
در عراق به ضرر بازوی جبهه مقاومت در این کشور یعنی 
ارتباط  حشدالشعبی باشیم. روزگذشته خبرهایی در 
با رایزنی های سودانی نخست وزیر عراق در ارتباط با 
فرستاده  رایزنی  و  سیستانی  آیت ا...  با  حشدالشعبی 
سازمان ملل با مرجعیت شیعه عراق به منظور انحلال 
با  سیستانی  آیت ا...  البته  شد.  منتشر  حشدالشعبی 
کرد بود. هرچند همان  انحلال حشدالشعبی مخالفت 
روز رسانه های نزدیکان سودانی نخست وزیر عراق از عدم 
کنون  تمایل او برای انحلال حشدالشعبی خبر دادند. ا
نیز خبر می رسد که سودانی به توافقاتی با حشدالشعبی 
از  را  گروه  این  مواضع  به  حمله  خطر  هم  که  رسیده 
سوی آمریکا و احتمالا اسرائیل دور می کند و هم اینکه 
بازوی تأمین کننده امنیت در  حشدالشعبی به عنوان 
عراق در کنار نظامیان عراق باقی خواهد ماند. روزنامه 
الاخبار لبنان نوشت: یک رهبر جنبش »نجباء« عراق 
گروه های مقاومت عراقی و  کرد که توافقی میان  تأیید 
محمد شیاع سودانی نخست وزیر عراق، صورت گرفته 
که بر اساس آن مقاومت، عملیات نظامی علیه  است 
دشمن اسرائیلی در چارچوب حمایت از نوار غزه را متوقف 
کند و در برابر تغییرات سیاسی جاری در سوریه سکوت 
اختیار کند. این توافق در چارچوب گفت وگو میان دو 
طرف و در پی درخواست های منطقه ای و بین المللی 
برای انحلال گروه های مقاومت و تسلیم سلاح های آنان به 
دولت، حاصل  شده است. این فرد در گفت وگو با »الاخبار« 
گرفتند در  گروه های مقاومت تصمیم  اظهار داشت: »
امور سوریه دخالت نکنند و اوضاع را از دور دنبال کنند، 
همچنین منتظر بمانند تا جهت گیری های رئیس جمهور 
منتخب آمریکا، دونالد ترامپ، و سیاست های او در قبال 
خاورمیانه، به ویژه ایران، مشخص شود«. وی افزود: 
»جمهوری اسلامی ایران آزادی تصمیم گیری در خصوص 
مسائل سوریه و کنترل گروه های تروریستی تحت عنوان 
هیات تحریرالشام را به ما داده است«. او همچنین بیان 
گروه های  کرد: »تبلیغات برای انحلال حشدالشعبی و 
مسلح از سوی آمریکا و رژیم صهیونیستی با هدف تسلیم 
محور مقاومت انجام می شود، محوری که برای یکسال 
کامل در برابر رژیم ایستادگی کرد و توانست آن را از مقابله 

نظامی ناتوان سازد«.

آرمان ملی - حمید شجاعی:  بیش از 4 ماه از دولت 
مهم ترین  از  یکی  هنوز  اما  می گذرد؛  پزشکیان  مسعود 
وعده های رئیس جمهور یعنی رفع فیلترینگ روی زمین 
مانده و محقق نشده است. این در حالی است که پزشکیان 
چه پیش از انتخابات و چه پس از آن در دولت بارها و بارها بر 
کید داشته و از مضرات اقتصادی 20 همتی  رفع فیلترینگ تا
فیلترشکن ها تا مضرات اجتماعی آن صحبت کرده است. 
اما واقعیت این است که دولت در زمینه عمل به وعده ها 
به ویژه مساله رفع فیلترینگ به نوعی دچار روزمرگی و شاید 
رودربایستی شده  و روند امور طی ماه های گذشته نشان 
می دهد که حداقل تا امروز این وعده مهم رئیس جمهور 
مشمول مرور زمان شده است. در همین راستا نیز برخی 
معتقدند رئیس جمهور با علم به موانع و مشکلات پا به 
این عرصه گذاشته و می دانسته که در هر تصمیمی که در 
حوزه های مهم مثل رفع فیلترینگ یا حجاب و ... بخواهد 
بگیرد قطعا با مخالفت هایی روبه رو خواهد بود و باید در 
گر گفته  شوراهای عالی اراده خود را غالب سازد. لذا امروز ا
که موانعی وجود دارد یا نمی توان فلان موضوع را  شود 
آنطور که وعده داده شده پیش برد حداقل جامعه نخواهد 
و  با موانع  رئیس جمهور  گفت  که خواهند  پذیرفت چرا 
گاهی به  مشکلات آشنایی داشته و قدر مسلم با علم و آ
نحوه حل مساله این وعده ها را داده است. لذا در موضوع 
فیلترینگ نیز باید از جایگاه شخص اول اجرایی کشور و 
رئیس شورای عالی امنیت ملی و فضای مجازی وارد ماجرا 
شود و راسا برخی مسائل را با دستور پیش ببرد.  این نکته ای 
است که پیش از این محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا 
به »آرمان ملی« گفته بود که: »رئیس جمهور می تواند تلفن 
را برداشته و به وزیر ارتباطات دستور دهد تا دکمه رفع 
فیلترینگ را بزند و شورای عالی فضای مجازی هم دنبال 
رئیس جمهور بدود.« اما اینکه پزشکیان می خواهد همه 
چیز را از مسیر و کانال خود پیش ببرد و همچنان معتقد 
است که باید فیلترینگ از مسیر شورای عالی فضای مجازی 
پیش ببرد مقداری جامعه را با تردید مواجه کرده که پس از 
گذشت بیش از 4 ماه چرا رئیس جمهور هنوز نتوانسته وعده 
گر از پس این کار بر  ساده ای مثل فیلترینگ را محقق کند  و ا
نمی آید پس تکلیف وعده های بزرگ دیگر چه خواهد شد. 
هر چند که اخیرا محمد سر افراز عضو شورای عالی فضای 
ح گام  به  مجازی در این خصوص گفته است: »برخلاف طر
 گام رفع فیلترینگ، معتقدم فیلترینگ شبکه های اجتماعی و 
فروشگاه های اینترنتی مانند گوگل پلی باید یک باره برداشته 
شود تا دیگر مردم هزینه ای برای فیلترشکن نپردازند و 
فیلترشکن ارزشمند نباشد. سیاست مسدودسازی نتیجه 
عکس داشته است.« حال اینکه به گفته سعید رضا عاملی 
دیگر عضو شورای عالی فضای مجازی مساله فیلترینگ 
ممکن است در جلسه این هفته شورای عالی فضای مجازی 
به نتیجه برسد.« بر همین اساس به نظر می رسد گزارش 
کارگروهی که پیش از این برای بررسی سیاست های بازنگری 
در فیلترینگ به دستور رئیس جمهور تشکیل شده بود در 
دستور کار جلسه روز سه شنبه شورای عالی فضای مجازی 
قرار داشته باشد.« در شرایطی که رسانه های حامی دولت نیز 
انتقادات تندی را بابت عدم رفع فیلترینگ تا کنون به دولت 
وارد می کنند باید دید در جلسه پیش روی شورای عالی 
فضای مجازی چه تصمیمی گرفته خواهد شد. فیلترینگ 
رفع خواهد شد یا اینکه بازهم روند جلسات بی نتیجه ادامه 

خواهد داشت.

   وزیر ارتباطات؛ خواستن یا توانستن؟
»رفع فیلترینگ را با جدیت پیگیری می کنیم« »شاید 
یک روال اینگونه باشد که فیلترینگ به صورت گام به گام 
برداشته شود« اینها گزاره هایی از صحبت های ستار هاشمی 
وزیر ارتباطات است که طی 4 ماه و اندی گذشته در بحث 
که از قضا همیشه هم  گرفته است  رفع فیلترینگ صورت 
نوعی امیدواری و احاله به آینده در اظهاراتش موج می زند. 
اما عملکرد وی طی این مدت بر خلاف اظهاراتش چیزی 
دیگری می گوید. اینکه نه تنها هیچ تلاشی عملی برای رفع 
فیلترینگ صورت نگرفته بلکه بیشتر شاهد نوعی خرید زمان 
برای  حل احتمالی مشکل بوده ایم. انذارهایی که از ماه های 
ابتدایی جسته و گریخته به ستار هاشمی داده می شد دیگر 
رسمی و علنی شده و بسیاری او را به بی عملی در حوزه رفع 
فیلترینگ متهم می کنند. به ویژه پس از این صحبت که 
پس از مدت ها که جامعه منتظر رفع فیلترینگ بود از شیوه 
رفع گام به گام فیلترینگ خبر داد. مساله مشحص در این 
خصوص بحث خواستن و توانستن است. برخی معتقدند 
که وزیر ارتباطات گرچه در ظاهر و صحبت هایش خواستار 
رفع فیلترینگ است؛ اما توانایی این مساله را به عنوان 
مسئول مستقیم به لحاظ فنی در این حوزه ندارد. یا به 
بیان ساده تر این توانایی را در خود نمی بیند که دکمه رفع 
فیلتر را بزند. از طرفی برخی دیگر بیان می دارند که مساله 
رفع فیلترینگ در اختیار رئیس جمهور یا وزیر ارتباطات 
ج بالاتری تصمیم گیری شود. اما  نیست و باید در مدار
جدای از توانایی یا عدم توانایی وزیر که در جای خود قبل 
بحث است باید اذعان داشت که پذیرش مسئولیت با علم 
به موانع و مشکلات پیش رو دیگر نمی گذارند، نمی شوند 
یا در اختیارم نیست ندارد. قصد مقایسه نداریم اما همین 
اتفاق فیلترینگ در دولت حسن روحانی نیز پیش بینی 
شده بود و بارها به محمد جواد آذری جهرمی فشار آوردند 
که شبکه های اجتماعی را فیلتر کند؛ اما او ایستاد و این کار را 
نکرد و حتی تهدید به شکایت هم شد، اما بر سر مواضع خود 
ایستاد. حال هم وزیر ارتباط پزشکیان باید عملا نشان دهد 
که چه میزان در راستای حل مساله فیلترینگ جدی است. 
اینکه تسلیم فشارها نمی شود و بر این مطالبه 80 درصد 
گر نه نمی گذارند و در اختیارم  مردم پافشاری خواهد کرد. ا

نیست وزیر نمی خواهد و هر شخص عادی هم می تواند این 
سخن را بیان کند. آنچه امروز باعث شده تا کارگزار برکناری 
کنندگان  وزیر ارتباطات با 20 هزار امضاء راه بیفتد و امضا
از پزشکیان خواستار برکناری ستار هاشمی شوند نیز به 
همین دلیل دفع  الوقت و عدم حل مشکل فیلترینگ است. 
چرا که وقتی رئیس جمهور وعده رفع فیلترینگ داده و بر آن 
پای می فشارد وزیرش هم باید بر همان رویه و رویکرد پیش 
برود برای رفع فیلترینگ مرحله بندی یا روش های مختلف 

پیش نکشد.
 

   پزشکیان باید مساله فیلترینگ را حل کند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با عملکرد دولت و 
وزیر ارتباطات در موضوع رفع فیلترینگ اظهار داشت: وزارت 
ارتباطات مجری است و تصمیم گیرنده در این زمینه کل دولت 
است و شورای عالی فضای مجازی هستند و تاثیرگذار اصلی 
در این مساله هم جامعه است. تردیدی نیست که جامعه 
واقعا می خواهد این معضل حل شود و آقای پزشکیان هم 
در تبلیغات انتخاباتی واقعا این وعده را به طور جدی به 
مردم داد که مساله را ساماندهی کند و از این وضعیت در آید. 
احمد شیرزاد به »آرمان ملی« گفت: من فکر می کنم حالا شاید 
کتیک بعضی از دوستان اینگونه انتخاب شده  که کاسه  تا
کوزه ها بر سر وزیر بشکند که نخواهند مستقیما با پزشکیان را 
مخاطب قرار دهند ولی آقای پزشکیان باید این مساله را در 
سطح جریانی سیاسی و فرهنگی کشور حل کند. من شخصا 
فکر می کنم که این کار دشواری هست و بهتر است که  آقای 
پزشکیان مسیری را طی کند که به قول خودش دعوا نشود. 
کره و  گفت وگو به  یعنی بتواند تا جایی که ممکن است با مذا
یک توافق برسد. وی افزود: بهترین اتفاق این است که آن 
جناحی که تا کنون مدافع مسدودکردن فضای مجازی بودند، 
درک کنند که با جامعه طرف هستند و طرف شان یک جناح 
سیاسی یا شخص آقای پزشکیان نیست. باید درک کنند که 
مسیری را می روند که عموم جامعه از آن احساس بیزاری  
می کند. شیرزاد تصریح کرد: انتظاری که از آقای پزشکیان 
گر یک اتفاقی به این شکل  افتاد که در هیچ  می رود اینکه ا
شرایطی نتوانست حرف خود را جلو ببرد و وعده ای را عملی 

کند صادقانه به مردم بگوید.
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گزارش »آرمان ملی« از  مواجهه دولت با رفع فیلترینگ 

قای وزیر شعار نه؛ عمل کنید  آ
   احمد شیرزاد در گفت وگو با »آرمان ملی«: وزیر نه؛ آقای پزشکیان باید فیلترینگ را رفع کند

آرمان ملی- مطهره شفیعی: هجمه به مجمدجواد ظریف 
پایان ندارد و گویی بر روی پرونده دلواپسان برای تخریب 
دولت پزشکیان نام ظریف با فونت بزرگ نوشته شده است 
که اینچنین هر روز موضوعی را برای القای غیرقانونی بودن او 
در دولت چهاردهم مطرح می کنند. نکته قابل تامل به تلاش 
مضاعف برخی نمایندگان مجلس برای مشغول کردن فکر 
رئیس جمهور به امور غیرضروری مانند چرایی حضور ظریف 
در پاستور باز می گردد. همان نمایندگانی که در زمان رای 
اعتماد به کابینه دولت با افتخار از همکاری با پاستورنشینان 
می گفتند اما گویی اظهارات آن روز برخی نمایندگان تنها یک 
نمایش برای فریب افکار عمومی بود و بس. حالا در پروژه 

جدید دست به دامان دیوان عدالت اداری شده اند!

   نامه به دیوان عدالت اداری
روزگذشته ابراهیم رضایی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با اشاره به بررسی 
مساله ایراد قانونی انتصاب محمدجواد ظریف به عنوان 
معاون رئیس جمهور گفت: رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی نامه ای به رئیس 
دیوان عدالت اداری ارسال کرد و در آن درخواست ابطال 
حکم انتصاب محمدجواد ظریف به عنوان معاون راهبردی 
ح کرد. وی با بیان اینکه این درخواست  رئیس جمهور را مطر
بر اساس مواد 8۶ و ۱۳ قانون دیوان عدالت اداری ارائه شده 
و شامل تقاضای تسری اثر ابطال حکم به زمان ابلاغ آن نیز 
می شود، عنوان کرد: در این نامه توضیحاتی ارائه شده است 
که طبق ماده ۱ قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس مصوب مجلس، تمامی دستگاه های اجرایی موظف 
هستند در انتصاب افراد به مشاغل حساس، از مراجع سه گانه 
شامل وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه و قوه قضاییه 

استعلام کنند. در صورتی که انتصابی برخلاف این استعلام 
صورت گیرد، آن انتصاب غیرقانونی خواهد بود. سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی خاطرنشان کرد: بررسی های انجام 
شده در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی، به ویژه در 
جلسات ۱4۳ و 2۹۷ با حضور وزیر اطلاعات، نشان می دهد 
که فرزندان آقای ظریف دارای تابعیت مضاعف هستند و 
گاهی از این موضوع انجام شده  صدور حکم انتصاب با آ
، انتصاب اشخاصی که  است. بر اساس ماده 2 قانون مذکور
خود یا فرزندان یا همسرشان تابعیت مضاعف دارند، در 
مشاغل حساس ممنوع است. رضایی همچنین اظهارکرد که 
رئیس کمیسیون امنیت ملی از رئیس دیوان عدالت اداری 

درخواست رسیدگی فوری به این موضوع را کرده است.

   دلواپسان نخواستند ببینند
دولت  در  حضورش  سال های  در  ظریف  محمدجواد 
روحانی نشان داد اعتقاد عجیبی به حفظ منافع و مصالح 
ملی دارد چنانکه حاضر است از خودش برای نیل به این 
اهداف بگذرد. او از ابتدای اعلام آمادگی پزشکیان برای 
شرکت در انتخابات در کنار او بود و در این پیروزی سهم 
نداشت.  را  جایگاهی  یا  سهم  طلب  هیچگاه  اما  داشت 
دلواپسان به توضیحات ظریف درباره تاثیرش در تصمیمات 
نیست.  ظریف  آنها  هدف  که  چرا  ندارند  توجهی  دولت 
ظریف چندی پیش توضیح داده بود: »من در حلقه اول 
تصمیم سازی های دکتر پزشکیان نیستم؛ هر چند جامعه 
و بسیاری از این افراد یک چنین توقعی دارند، اما بعد از 
شورای راهبری بنده تقریبا از همه تصمیم گیری ها حذف 
که درخصوص انتصاب  شدم. بنده هم در نگرانی هایی 
استانداران و... وجود دارد، شریکم. اما باید قبول کنیم نگرش 
رئیس جمهور اینگونه است. البته آقای دکتر پزشکیان قصد 

باج دادن به کسی را ندارد. خودشان هم اعلام کرده اند قصد 
گر فردی را توانمند  دارند از هر فرد توانمندی استفاده کند. ا
بداند، برایش مهم نیست. رئیس ستاد قالیباف و حتی رئیس 
که دکتر  ستاد سعید جلیلی باشد. الزاما نباید اصرار کنیم )
پزشکیان( نگاه ما را بپذیرند. مردم ایشان را انتخاب کرده اند 
نگاه ایشان اینگونه است که باید به این کشور خدمت کنند. 
مبنای خدمت این است که با هم دعوا نکنیم. فردی پرسید 
که چرا اسم این دولت را دولت وفاق گذاشته اید؟ )دکتر 
پزشکیان( گفتند به خاطر اینکه قشنگ نبود بگذاریم دولت 
»دعوا نکنیم!« مبنای ایشان این است که ما با کسی دعوا 
نداریم. نگرش ایشان است و به آن اعتقاد دارد. وظیفه ما 

کمک به رئیس جمهور است تا این ایده به ثمر بنشیند.«

   ادامه کار ظریف 
دولت  به  ضربه  برای  دولت  مخالفان  تلاش  میان  در 
چهاردهم، ظریف به وظایف خودش می پردازد. روزگذشته 
گفت وگویی تصویری درباره محور  محمدجواد ظریف در 
مقاومت و تحولات منطقه بیان داشت: مقاومت از بین رفتنی 
نیست. تا زمانی که اشغال وجود دارد، مقاومت هم وجود دارد. 
مقاومت برای خودش می جنگد، برای اهداف و سرزمین 
خودش مبارزه می کند. آنهایی که می گویند جمهوری اسلامی 
ضعیف شده خیال می کنند که مقاومت بازوهای جمهوری 
اسلامی است، مقاومت را نیروی نیابتی ما می دیدند. این در 
صورتی است که تاریخ ثابت کرده که مقاومت هیچگاه به عنوان 
نیروی نیابتی ایران عمل نکرده است. معاون راهبردی دولت 
چهاردهم گفت: وعده صادق یک و دو ایران بود که به اسرائیل 
پاسخ داد، نه مقاومت. هیچوقت نبوده که ایران دستور بدهد و 
مقاومت عمل کند؛ این تصور غلطی است که رژیم صهیونیستی 

در دنیا به وجود آورده است.

دلواپسان مجلس دست به دامان دیوان عدالت اداری شدند

به نام اخراج ظریف؛ به کام انتقام شکست جلیلی
      معاون راهبردی: ایران در وعده صادق ۱ و ۲ پاسخ اسرائیل را داد، نه مقاومت

سخنگوی وزارت امور خارجه:

دور جدید گفت وگوها آخر دی ماه 
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در پاسخ به سوالی درخصوص 
اظهارات اخیر مقامات آمریکا در ارتباط با 
دخالت در امور داخلی ایران و حمایت از 
ایجاد  ناآرامی در ایران اظهارداشت: از کوزه 
همان برون تراود که در اوست؛ این سخنان 
برای ما و دنیا تازگی ندارد. اسماعیل بقایی 
گفت: مداخله و خرابکاری آمریکا و تلاش های 
مستقل  کشورهای  ناامن سازی  برای  آنها 
سابقه طولانی دارد و این امر تازه ای نیست. 
این اظهارات و مداخلات محکوم است و 
برگ سیاه دیگری از مداخلات قطور آمریکا 
در امور داخلی ایران است. سخنگوی وزارت 
امور خارجه جمهوری بیان داشت: در حال 
کم  حا جریان  با  مستقیمی  ارتباط  حاضر 
در سوریه نداریم. بقائی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه نماینده آمریکا به تازگی بعد 
کم در  که با مقامات جریان حا از دیداری 
سوریه داشته اعلام کرده که ایران آینده ای 
در سوریه نخواهد داشت، گفت: مردم سوریه 
بتوانند  خودشان  که  هستند  بصیر  آنقدر 
کشورهای  با  ارتباطشان  و  آینده  مورد  در 
منطقه و جهان اسلام تصمیم گیری کنند و 
نشان دهنده  آمریکایی  مقامات  اظهارات 
خوی آمریکا برای تعیین تکلیف برای دیگران 
کشورهاست. وی  و مداخله در امور دیگر 
افزود: احتمالا در هفته آخر دیماه دور جدید 
گفت وگوهای ایران و ۳  کشور اروپایی برگزار 
می شود. در دور قبلی تصمیم گرفته شد که 
این گفت وگوها ادامه پیدا کند. همانطور که 
پیش از این گفته ایم این ها گفت وگوست و 
کره نیست و در آن در  مورد طیف مختلفی  مذا
از مسائل از جمله هسته ای گفت وگو می شود. 
بقائی در این خصوص که یک شبکه عربی 
که یک  مدعی شده ایران در پی آن است 
نیابتی علیه اسرائیل تشکیل دهد،  شبکه 
ح شده، یک ادعای  عنوان کرد: ادعای مطر
مضحک و بی مبناست و شاید احتیاج به 
که  همانطور  باشد.  نداشته  موضع گیری 
پیش از این گفته ایم ما نایبی نداشته ایم و 
نیازی به نایب نداریم و ایران، ایران است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط با 
مطالب منتشر شده مبنی بر اینکه ترامپ از 
کره  طریق عمان پیامی را به ایران جهت مذا
ارسال کرده است، افزود: بنده اطلاعی در این 
زمینه ندارم.  بقائی همچنین با بیان اینکه 
»سند جامع همکاری های ایران و روسیه 
در یک سفر دوجانبه امضا می شود« گفت: 
امضا  سند  این  دی ماه  اواخر  در  احتمالا 
خواهد شد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
را ترک  کره  کرد: ما هیچگاه میز مذا کید  تا
نکرده ایم و در شرایط مختلف در راستای 
موضوع  به  مقید  ایران  ملی  منافع  تامین 
کره بوده ایم. وی همچنین خبرداد که  مذا
به زودی نشست شورای عالی اقتصاد اوراسیا 
در روسیه برگزار می شود. از طرف ایران وزیر 
صمت در این نشست شرکت می کند و یکی 
از دستورکارهای مهم آن تصویب عضویت 
ناظر ایران در این اتحادیه است. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در مورد پیگیری  وزارت 
امور خارجه در ارتباط با قتل 2 شهروند ایرانی 
در شمال فرانسه با اشاره به پیگیری این 
موضوع از سوی سفارت ایران در فرانسه 
ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  وزارت  و 
تصریح کرد: ابعاد این قضیه دقیقا برای ما 
روشن نیست و با توجه به این که طبق گزارش 
می برد  بسر  بازداشت  در  ضارب  رسانه ها 
ما انتظار داریم که هرچه زودتر جنبه های 
این موضوع مشخص شود که  آیا این اقدام 
یک اقدام تروریستی بوده یا با انگیزه های 
گرفته است؟ ما انتظار  ادپرستانه صورت  نژ
و قضایی  امنیتی  که مراجع ذیربط  داریم 
فرانسه هر چه زودتر در این زمینه اطلاع رسانی 
کنند. بقائی در پاسخ به سوالی در مورد به 
شهادت رسیدن کارمند محلی سفارت ایران 
در سوریه و پیگیری این موضوع از سوی 
وزارت خارجه اظهارداشت: ما به جد پیگیر 
این موضوع  و پرونده هستیم. سخنگوی 
وزارت خارجه در ارتباط با خروج اتباع ایرانی 
از سوریه و ادعاهای مطرح شده در این ارتباط 
بیان داشت: ما در حال حاضر به شهروندان 
ایرانی توصیه می کنیم که با توجه به شرایط 
موجود در این کشور به سوریه سفر نکنند. 
وی ادامه داد: به موقع و با تلاش های خوبی 
که سفارت ما در دمشق و بیروت انجام دادند 
و با هماهنگی که با مرکز انجام شد توانستیم 
اتباع ایرانی را از سوریه خارج کنیم. دیپلمات 
ارشد جمهوری اسلامی ایران همچنین درباره 
همچنین  و  قاهره  به  پزشکیان  اخیر  سفر 
گفت: انجام این سفر  روابط ایران و مصر  
برای شرکت در نشست دی 8 بود. شرکت در 
روندهای چندجانبه هم به جهت اهمیت 
آن نهاد و هم اینکه فرصتی برای رایزنی های 
دوجانبه فراهم می کند، برای ما مهم بوده 
است. روابط با مصر با روند مثبتی رو به جلو 
است و در حاشیه این نشست گفت وگوهای 
خوبی در سطح وزیر و رئیس جمهور در این 
زمینه انجام شد. بقائی همچنین در مورد 
مطرح شدن برخی از تهدیدات از جمله تهدید 
حمله رژیم صهیونیستی به ایران اضافه کرد: 
ایران در دفاع از خود با اقتدار عمل خواهد 
کرد و شرارت های هر طرفی که تصور هرگونه 
به خودش  باشد  ایران داشته  به  را  تجاوز 

برخواهیم گرداند. 


